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یادداشت حوادث

یادداشت سیاسی

یادداشت ورزشی

ویژه های جوان

چرا هزينه آموزشگاه هاي 
رانندگي افزايش يافت؟

 زمینه ها و شرايط شکل گیری 
حماسه انتخاباتی

 افق 1414 فوتبال ايران
رؤياپردازي واهي!

پايان سیرك سینا در ام بي سي

 درماندگي براندازان
هر روز بیشتر از ديروز!

رسول سنایی راد 

 افزاي��ش 50 درصدي هزينه ه��اي گواهينام��ه رانندگي به 
نگراني ه��اي عمومي در اين ب��اره دامن زده اس��ت. پليس در 
واكنش به خب��ر اعلام كرده اس��ت كه اين افزايش از س��وي 

سازمان حمايت مصرف كننده صورت گرفته است. 
سازمان حمايت مصرف كننده بدون در نظر گرفتن توان مالي 
عمده متقاضيان گواهينامه رانندگي و در ش��رايطي كه همه 
چيز تحت تأثير انتخابات قرار گرفته است، تصميم به افزايش 
50 درصدي نرخ هزينه هاي گواهينامه رانندگي گرفته است. 
اين تصميم در حالي اعلام شد كه پليس چند روز قبل اعلام 
كرد افزايش جرايم رانندگي را كه از سوي دولت ابلاغ شده است 
با تأخير اجرا مي كند كه به نظر مي رسد حداقل پليس دركي 

درست از وضعيت موجود جامعه دارد | صفحه14

حماسه پديده ای برآمده از رشادت، تهور و ايثار است كه برای 
پديدآورندگان توليد عزت، افتخار و اعتبار كرده و الهام بخش 
ديگران برای اقدام شجاعانه در شرايط مشابه می باشد، در حال 
حاضر هم به نظر می رسد شرايط برای شکل گيری حماسه ای 
ديگر در انتخابات هش��تم تيرماه فراهم بوده و احتمال اقدامی 
افتخارآفرين توسط ملت شريف ايران اس��لامی دور از انتظار 
نيست. اما يک مانع جدی بر س��ر راه بازگشت سريع جمعيت 
موسوم به خاكستری به صندوق های رأی وجود دارد و آن هم 
دوران طولانی كوبيدن بر طبل تحريم انتخابات يا مش��اركت 
مشروط و بی تأثير القا كردن انتخابات مردم توسط اصلاح طلبان 
افراطی است كه اينک پاشنه آش��يل خود اصلاح طلبان شده 
است. اصلاح طلبانی كه با وجود داشتن نامزد اختصاصی و ورود  
تمامی بخش نخبگانی و رسانه ای آن برای برانگيختن جامعه 
هوادار خود به مش��اركت در انتخابات، هنوز با اقبال گرم مردم 
مواجه نشده و اصرار آنان به بازگش��ت، پس از سال ها راندن از 
صحنه انتخابات، آنان را در نزد اذهان مردم به تناقضات رفتاری 

متهم می سازد  | صفحه2

عميقاً دوست داريم ما هم مثل مجيد جلالي نسبت به آينده 
فوتبال كشورمان خوش بين باشيم و افق هاي دوردست را 
مدنظر قرار دهيم، ولي ش��رايط به قدري پيچيده و خراب 
است كه حتي دست اندركاران اين روزهاي فوتبال نيز جرئت 
حرف زدن از آينده اين رشته را ندارند. اگر وضعيت مان عادي 
بود، حرف زدن از يک دهه آينده و برنامه هاي آتي فوتبال، 
امري عادي و مرسوم بود، اما با افشاگري هاي اخير، فرداي 
فوتبال مان نيز مشخص نيست، چه برسد به سال 1414. در 
فوتبالي كه انتخاب محل برگزاري فين��ال جام حذفي اش 
نيز بي حاشيه نيست، حرف زدن از برنامه و آينده باورپذير 

نيست  | صفحه13

  سينا ولي الله شوي شبانه اي را با دلقک بازي مبتذل در شبکه 
ام بي سي پرش��يا اجرا مي كرد، اما در جريان سقوط بالگرد و 
شهادت آيت الله رئيسي اتفاقي افتاد كه در نهايت به اخراج او 
از اين شبکه انجاميد و برنامه موسيقي يکي از خواننده هاي 

ايراني مقيم امريکا جايگزين برنامه او شد 

براندازان ك��ه روز به روز نااميدتر مي ش��وند و اي��ن روزها با 
آزادي حميد نوري و نيز آرامش فضاي سياسي ايران باوجود 
فقدان رئيس جمهور و برگزاري انتخابات زودهنگام رياست 
جمهوري، نااميدتر از قبل شده اند، فقط به فحاشي به مردم 
و نخبگاني مي پردازند كه مي خواهند در انتخابات رياس��ت 

جمهوري شركت كنند  | صفحه2

    غلامرضاصادقيان/سردبير
يک دور باطل، يک روند بي منطق، و يک ساده انگاري و فرار از پاسخ  دقيق و 
صريح و حرف هاي تکراري. اينها تمامي چيزهايي است كه هربار مخالفان و 
موافقان مذاكره براي رفع تحريم مقابل هم مي نشينند، از اين تقابل بيرون 
مي آيد. هم مردم فريبي آن برپا و برقرار است، و هم نخبه فريبي آن! يک طرف 
مي گويد »اگر مذاكره نکنيم، چه كنيم؟« و طرف مقابل مي گويد »شما كه 
مذاكره كرديد، به چه رسيديد؟« دوباره طرف اول مي گويد »وقتي به توافق 
رس��يديم، وضع مان بهتر بود« و آن طرف مي گويد »آنچه شما وضع بهتر 
مي ديديد، لبخند ديوانه بود، قبل از آنکه گرز گران را بر سر شما فرود آورد!« 
و همين طور اين بحث ها ادامه مي يابد و اسم آن را هم مي گذارند ميزگردهاي 
سياسي نخبگاني! البته توافق بر سر عنوان »مذاكره براي رفع تحريم« بين 
دوطرف وجود ندارد. منتقدان مي گويند ما با اين عنوان مخالفتي نداريم و 
عنوان دقيقي كه با آن مخالفيم »مذاكره به هر قيمتی براي رفع تحريم« 
است و تبصره هاي ديگري نيز به آن اضافه مي كنند كه »نبايد به اميد نتيجه 
مذاكره نشس��ت و جايگزين هاي ديگر را رها ك��رد«. موافقان مذاكره هم 
مي گويند اين عنوان منظور ما را كامل نمي رساند، زيرا ما نيز »مذاكره به هر 
قيمتي« را نمي خواهيم اما باور داريم كه با مذاكره مي توان تحريم ها را كنار 
زد و اگر معتقديم جايي هم بايد كوتاه آمد، اين پذيرش واقعيت است، چون 
مذاكره در اصل يک معامله است و نه حرافي صرف. با اين حال دريغ از يک 
حرف تازه و دريغ از پذيرش برخي واقعيت ها از زبان طرف مقابل و نيز دريغ 

از قدري غيرت براي عبور از مردم فريبي. 
ش��گفت آنکه برخلاف نمونه هاي قبلي كه مخالفان مذاكره، آيه و حديث 
و نهج البلاغه مي خواندند، و موافقان، واژه هاي انگليس��ي در سخنان شان 
پركاربرد بود،  اين بار دقيقاً برعکس ش��د، منتقدان »هشت س��ال مذاكره 
بي فايده در دول��ت روحاني«، ارجاعات زيادي ب��ه منابع آكادميک غربي 
داشتند و مي گفتند چاره اي ندارند كه از واژه هاي انگليسي استفاده كنند، 
و مدافعان آن مذاكرات كه نامش برجام شد، از جمله خود آقاي پزشکيان 

و آقاي ظريف، به س��خنان نهج البلاغه و آيات قرآن اس��تناد مي كردند و 
عربي خواني خود را هم به رخ مي كشيدند! اين خودش يک جو كاذب بود 
كه بر ميزگرد سياسي مسعود پزشکيان با همراهي محمد جواد ظريف و با 
پرسش هاي ابراهيم متقي و فؤاد ايزدي حاكم شد. اما از انتهاي آن چيزي كه 
به صدق ماجرا كمک كند،  درنيامد. گويي كساني به كافه اي قديمي رفته اند 

و به كافه دار مي گويند: »همان هميشگي!«
ش��گفتي ديگر واكنش طرفداران دوطرف به سخنان موافقان و منتقدان 
بود كه چنان ذوق زده شده  بودند كه انگار اين حرف ها را هزاران بار از دهان 
ايشان و امثالهم نشنيده اند. اين بدبختي ديگري است كه گريبان بخش فعال 

رسانه اي و بخش به اصطلاح نخبگاني جامعه را گرفته است. 
چرا جامعه نخبگاني ما چنين رخوت انگيز و فرسوده شده است كه از اين 
حرف هاي تکراري و تهوع آور »برج��ام خوب بود« يا »برج��ام بد بود« و 
»مذاكره خوب است« يا »مذاكره بد اس��ت« عبور نمي كند؟! وقتي عبور 
نکني بايد اين گونه جملات را هم كه ساده انديشي و نافهمي مطلق در آن 
موج مي زند، مکرر بشنوي: »بايدن قصد بازگشت به برجام را داشت اما به دو 
دليل بازنگشت، اول اينکه اسرائيل اجازه نداد و پس از آن آقاي فخري زاده 
به شهادت رسيد و عامل ديگر مصوبه قانون راهبردي مجلس بود، نگذاريد 
بگويم در آن شش ماه تلخ چه گذشت!« عجيب است كه يک كارشناس 
بين الملل با آن همه سابقه ديپلماسي و تحصيل و تدريس بگويد »بايدن 
قصد داشت بازگردد اما اسرائيل نگذاشت«. پس گناه بايدن ]زبان بسته[ 
نبود! اين شد دليل؟! آيا يک سياستمدار بين الملل نبايد در حين مذاكراتي 
كه مذاكره قرن خوانده شد، در معادلات خود آن ايکس كه نامش »مخالفت 
اسرائيل است« را هم مي آورد و در حل معادله آن ايکس را پيدا مي كرد؟! و 
اتفاقاً اين ايکس از همه ايکس هاي معادله خودش را بيشتر نشان مي داد. 
واقعاً كسي در اين جامعه دانشگاهي ما نيست كه بر سر اين استدلال ها فرياد 

بزند؟! قضيه روشن است اما آدم ها در تاريکي اند!
امريکا از اول تصميم به رفع تحريم ها نداش��ت چون ساده ترين كار براي 

تضعيف اي��ران بود و چه چي��زي آس��ان تر و پرس��ودتر از آن؟! مذاكرات 
رفع تحريم بازيچه ب��ود و آقايان نفهميدند و هنوز ه��م نمي فهمند. كل 
استدلال شان در پاسخ به اينکه چرا دوباره مي گوييد »بريم مذاكره كنيم 
تا ببينيم چي ميشه« اين است كه مذاكرات خوب پيش رفت ولي ترامپ 
قابل پيش بيني نبود و بايدن هم كه قابل پيش بيني بود، ناگهان با تصميم 
اسرائيل، غيرقابل پيش بيني شد. پس تقصير راهبرد ما نيست و نبود، تقصير 
اين دو رئيس جمهور امريکا بود كه يکي خودش نخواس��ت و آن ديگري 

اسرائيل به جاي او نخواست!
حرف بر سر خوب يا بد بودن مذاكره نيست. حرفي كه سال هاست جواب 
داده نمي ش��ود و آقايان مغرور وقت مردم را با آن مي گيرند، اين است كه 
بر فرض كه مذاكره آخرين راه ما باش��د، ش��ما پس از هشت سال مذاكره 
بي نتيجه، نبايد دوباره با همان دست فرمان به تريبون بازگرديد. بلکه بايد 
بگوييد قرار است چه تغييري در روش هاي مذاكره بدهيد كه اين بار مؤثر 
واقع شود. و بگوييد كه اگر طرف مقابل نخواست كه به اين مذاكرات پايان 
بدهد و در انديشه كش دادن آن بود، چه راه حلي داريد؟ و اگر طرف مقابل 

سودش در بي نتيجه ماندن مذاكرات بود، چه خواهيد كرد؟ 
سخن ابراهيم متقي، كارشناس اين  برنامه هيچ گاه پاسخ داده نشده است، 
 نه در گذشته، نه در حال، و با اين تركيب از آدم ها نه در آينده! هرچند اين 
سخن و پاسخي كه به آن داده شد نيز در همان چرخه دور باطل و سخنان 
تکراري بود. او به درس��تي گفت: »بايد اين دغدغه را )كه چگونه با داشتن 
تجربه شکست خورده مذاكرات دوباره دل به همان سبک مذاكره داريد؟( 
دغدغه اي مربوط به امنيت ملي بدانيم. بايد درباره مسئله اي كه قبلاً تجربه 
كرديم، به نگاه جديد برسيم كه چرا مس��ير قبل به نتيجه نرسيد؟!« اين 
پرسشي دلسوزانه بود. واقعاً  يک عقل سليم همين را از خود مي پرسد، اما يک 
عقل رنجور بعد از هشت سال كار مذاكره و سه سال استراحت براي يافتن 
پاسخ چنين پرسشي كه يک پرسش حياتي است، پاسخش اين است كه 
»داداشمون بايدن مي خواست بازگردد، اون رفيق بدش اسرائيل نگذاشت«! 

اين يک سبکي تحمل ناپذير عجيب و غريب است كه گرفتار انديشه ورزي 
در ميان سياستمداران ما شده است. در همين دور باطل تکراري ها ممکن 
است بگوييم آقاي ظريف بايد از آقاي عراقچي كه در اين ميزگرد همراه شان 
بود و پشت سر او نماز جماعت خواندند، و از رئيس بانک مركزي در كابينه 
روحاني، بپرسد رفقا! اين برجام كه همه چيزش درست بود، و هنوز ترامپ 
بيرون نرفته بود و بايدن از اسرائيل دستور عدم بازگشت نگرفته بود، چرا 
شما دو نفر از عنوان تاريخي »تقريباً هيچ« براي آن استفاده كرديد؟! و اگر 
آنها جواب ندادند و گفتند از بايدن بپرس! آقاي ظريف از خودش بپرسد 
كه چه شد كه گفت »بعد از 20 ماه )از برجام( نمي توانيم در انگليس يک 
حساب بانکي باز كنيم!« و دهها سخن ديگر از دولتمردان كابينه روحاني نه 

از منتقدان در اين باره هست كه به  درد همين دور باطل مي خورد. 
اكنون بايد راه ديگري يافت. دوباره »مذاكره كننده بازنده« به ميدان آمده 
است و از موفقيت هاي ضدتورمي برجام می گويد. با اينکه در مغالطه اين ادعا 
بسيار پاسخ داده شده است. و فراوان گفته شده كه بر فرض صحت ادعاي 
شما قرار نبود ته ظرف مذاكره قرن با آن همه سيماني كه به صنعت هسته اي 
ما ريخت، يک كاهش تورم يکي دوساله باشد! برجام و موفقيت يا شکست 
آن را بايد چونان يک كل و يک فرآيند دي��د، و همان طور كه از منتقدان 
پذيرفته نيست كه بگويند »نظام« دنبال مذاكره نبود و از برجام خشنود 
نشد، از موافقان مذاكره و برجام هم نبايد چنين دفاعياتي شنيد. اكنون را 
ببينيد كه كجاييم و چه به دس��ت آورده ايم. اين چيزي بود كه منتقدان 
مذاكره پيش بيني مي كردند. يک حرف هم بيشتر نداشتند: »امريکا كاري 
نخواهد كرد كه سود ما و ضرر خودش در آن باشد و اين يعني مذاكرات تا ما 
سود خودمان را با توازن قدرت تحميل نکنيم، هرگز به نتيجه نمي رسد.« 
و اين توازن قدرت چيزي بود كه مذاكره كنندگان دنبال آن نبودند و تکيه 
آنها بيشتر از هر كدام از عناصر اصلي توازن قدرت به زبان مذاكره خودشان 
بود و چنين ش��د كه عاقبتش را ديديم و حالا هم يک دور باطل ديگر در 

بازگشت تيم بازنده بزرگ!

امريکا براي نجات اسرائیل از قدرت موشك هاي حزب الله دست به كار شد   
نمايندهبايدندربيروت:بهدنبالجلوگيريازجنگبزرگدرمرزهايلبنانواسرائيلهستيم

دشمنان هم صداقت امیرعبداللهیان را 
باور داشتند

    در پي تشديد حملات حزب الله لبنان به سرزمين هاي اشغالي 
كه ترس و وحشت را در بين صهيونيست ها ايجاد كرده است، سران 
افراطي تل آويو دست به دامن امريکا ش��ده اند تا تنش در جبهه 
شمالي را متوقف كند. نماينده ويژه بايدن در بيروت راه حل هاي 
جديدی براي حل وفصل اين درگيري ها ارائ��ه داد تا به اذعان او 
از گسترش دامنه جنگ كه جبهه هاي جديدي را عليه اسرائيل 

خواهد گشود، جلوگيري كنند. 
نکته جالبي در س��خنان نماينده امريکا بود كه نش��ان مي داد از 
گسترش دامنه جنگ كه به ضرر صهيونيست ها است، به شدت 
نگرانند. در اين باره، هوكشتاين گفت: »جنگ گسترده اسرائيل با 
حزب الله ممکن است منجر به حمله ايران به رژيم اسرائيل شود.« 
نگراني امريکايي ها درحالي است كه پس از عمليات »وعده صادق« 

ايران كه با صدها موشک و پهپاد سرزمين هاي اشغالي را هدف قرار 
داد، ترس از گسترش دامنه جنگ بين گروه هاي مقاومت با رژيم 
اشغالگر افزايش يافته است، زيرا صهيونيست ها توان جنگيدن در 
چند جبهه را ندارند و در صورت شليک هزاران موشک به سمت 
اراضي اشغالي از سمت لبنان و عراق و يمن، بدون ترديد كار براي 
بنيامين نتانياهو و دوستانش سخت تر خواهد شد   | صفحه15

     فرمان��ده كل س��پاه  با حض��ور در منزل 
ش��هيد اميرعبداللهيان: ديپلماسي تركيبي از 
هنر، مهارت، دانش و ش��خصيت است. شهيد 
اميرعبداللهيان همه ويژگي هاي متناسب در 
حوزه ديپلماسي را داشت. يعني در هر هيئتي با 
هر مقامي و در هر موقعيتي قرار مي گرفت، دقيقاً 
با زبان و ادبيات لازم و متناسب با طرف مقابل 
خود برخورد مي كرد. به عنوان مثال اگر در مقابل 
قدرت ها قرار مي گرفت با زبان اقتدار و اگر با ضعفا 

روبه رو مي شد، با زبان حمايت و پشتيباني سخن 
مي گفت. من با ايشان در جلسات شوراي عالي 
امنيت ملي كنار يکديگر مي نشستيم و علاقه 
زيادي به اين وزير شهيد داشتم. در سال هايي 
كه ايش��ان وزير امور خارجه بودند از نزديک با 
ايش��ان و وزارت امور خارجه در ارتباط بوديم.  
ديپلماسي كلاسيک و متعارف و از سوي ديگر 
ديپلماسي مقاومت را نيز به خوبي مي شناخت و 

آن را راهبري مي كرد     | صفحه2

   دكتر فاطم��ه فاطمی عض��و لويه جرگه 
افغانس��تان در گفت وگو با »جوان«:  در لويه 
جرگه تدوين قانون اساس��ي افغانس��تان به 
زنان خيلي احترام مي گذاشتند و به خصوص 
خانم هاي با حجاب، بس��يار م��ورد تکريم و 
تمجيد ش��ركت كنن��دگان بودن��د.   آقايان 
شركت كننده در جلسه   مي آمدند و به بنده 
مي گفتند: »ما به ش��ما به خاط��ر حجابتان 

افتخار مي كنيم!«  | صفحه9

    دكتر سميه سرافراز، جامعه شناس و فعال 
اجتماعي در  گفت وگو با »جوان«: نسل جديد 
با نسل قديم متفاوت هس��تند و براي ورود به 
موضوعات تازه و تجربه هاي جديد جس��ارت 
دارند. اگر مديران ما زمينه ها و بس��ترهاي اين 
جس��ارت ها را براي كس��ب مهارت و اشتغال 
جوانان فراهم كنند، مطمئناً جوانان ما در چنين 
فضاهايي ورود پيدا نمي كنند بلکه به س��راغ 
فضاهاي امن كسب درآمد مي روند | صفحه6

»همستر« شايد يك آزمايش 
بین المللی در حوزه ديجیتال باشد!

تشیع و حجاب بانوان 
 مورد احترام لويه جرگه افغانستان بود

زهراچيذری|خبرنگارگروهاجتماعی

شیوا نوروزی |خبرنگارگروهورزشی

حسین فصیحی |دبيرگروهحوادث

مسئلهتحريمهاهمچنانداغ،جذاب
امابدونپاسخوراهحلمنطقیازطرف»تيمروحانی«!

اکنونراببينيدکهکجاييموچهبهدستآوردهايم.اينچيزیبودکهمنتقدانمذاکرهپيشبينیمیکردند.يکحرفهمبيشترنداشتند:
»امريکاکارینخواهدکردکهسودماوضررخودشدرآنباشدواينيعنیمذاکراتتاماسودخودمانراباتوازنقدرتتحميلنکنيم،هرگز
بهنتيجهنمیرسد«واينتوازنقدرتچيزیبودکهمذاکرهکنندگاندنبالآننبودندوتکيهآنهابيشترازهرکدامازعناصراصلیتوازنقدرت

بهزبانمذاکرهخودشانبودوچنينشدکهعاقبتشراديديموحالاهميکدورباطلديگردربازگشتتيمبازندهبزرگ!

بازگشت تیم  بازنده!بازگشت تیم  بازنده!

چمران  قله يك رزمنده مکتبي بود

     محمدجواد اس��لامي از رزمندگان س��تاد 
جنگ ه��اي نامنظم در گفت وگو ب��ا »جوان«:  
دكتر بارها و بارها به خط مق��دم مي رفت و در 
عمليات های مختلف شركت مي كرد. در اينگونه 
مواقع هيچ فرقي بين خودش و نيروها قائل نبود. 
در واقع اين خط و مسير را ما در ديگر فرماندهان 
دفاع مقدس هم مي بينيم. يعني خودشان جلو 
مي رفتند و بعد به نيروها مي گفتند پش��ت سر 
من بياييد. نه اينکه خودشان در سنگر بمانند و 

به نيرو بگويند برو جلو. 
 ش��هادت دكتر در 31 خرداد 1360 بس��يار 
ناگهاني ب��ود. جنگ هنوز س��ال اول خود را 
به اتمام نرس��انده بود و بچه ها فکر مي كردند 
خيل��ي زود اس��ت ك��ه اي��ران و خصوص��اً 
جبهه هاي جنگ چنين ش��خصيت والايي را 
از دست بدهد. به همين دليل براي ما بسيار 
ناراحت كننده و غيرقابل باور بود كه دكتر را از 

دست بدهيم    | صفحه7

عليرضامحمدي|دبيرگروهايثارومقاومت

هوالباقي
  درگذشـت  والده محترم تان را  به شـما  و خانواده 
محترم تسليت عرض نموده،  بقاي عمر بازماندگان را  

از درگاه حضرت احديت مسألت مى نماييم .  

معاونت محترم فرهنگى اداره كل مطبوعات داخلى وزارت ارشاد

جناب آقاى محمد سروش

مدير مسئول و كاركنان  روزنامه جوان
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